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داده یک کار روتین و تخصصی در صنعت فضایی است.

درباره منظومه شهید ســلیمانی می شود بیشتر 
توضیح بدهید؟ چرا نیاز به این منظومه داریم؟

در حوزه IOT یا اینترنت اشیا نخستین باری است که چنین 
کاری در صنعت فضایی کشــور انجام می شود و گام مهمی 
است که هم بخش خصوصی در صنعت فضایی رشد می کند 
و هم منظومه ســازی  در کشــور اتفاق می افتد. ما تاکنون 
داده های ماهــواره ای را به صورت تک ماهواره اســتفاده 
می کردیم اما در منظومه شهید سلیمانی در قالب یک منظومه 
کوچک از ریزماهواره ها، مجموعه ای از اقدامات و دانش ها و 
تجربیات کسب می شود و سرعت و حجم انتقال داده از یک 
نقطه به نقطه دیگر را بالا می بــرد. این دانش و تجربه تا حدی 
برای ساخت منظومه های ماهواره ای که پهنای باند بزرگ تری 
در آن استفاده می شود و حجم بیشتری از داده را می توانند 
جابه جا کنند نیز استفاده می شوند و همچنین ما را به جایی 
می رسانند که بتوانیم در پروژه های بزرگ بین المللی در زمینه 

منظومه سازی  ورود کنیم.

 برنامه ســاخت پایگاه اختصاصــی فضایی در چه 
مرحله ای است؟

از دیگر اقدامات مهم صنعت فضایی ایران، ســاخت پایگاه 
اختصاصی پرتاب ماهواره اســت. درست است که در کشور 
پایگاه های فضایی داریم که پرتاب از آنها انجام می شــود 
ولی پایگاهی که بتوانیم در شیب های مختلف مداری پرتاب 
داشته باشیم تا عملا منظومه سازی  را به درستی انجام دهیم در 
ایران وجود ندارد. حاشیه دریای عمان در ایران چون در جوار 
اقیانوس  قرار دارد، محدوده زاویه ای یا قطاع پرتابی بالایی 
را ایجاد می کند که بسیار منحصربه فرد است. در جلسه اول 
شورای عالی فضایی دولت سیزدهم با دستور رئیس جمهور 
کار مطالعه و ساخت این پایگاه شــروع شد. فرایند احداث 
آن از سال گذشــته با جدیت با تامین مالی و انعقاد قرارداد 
و طراحی مقدماتی آغاز شــده، ما حالا در فازی هستیم که 
ساخت بخش هایی از سایت شروع شده و به دنبال آن هستیم 
تا در کوتاه ترین زمان بتوانیم پرتاب هــای فضایی را از این 

پایگاه انجام بدهیم. ایــن پایگاه به دلیل ویژگی 
منحصربه فرد و امکان دسترسی به مدارهایی با 
شیب های مختلف به ویژه شیب حدود 98درجه 

که برای ماهواره های خورشیدآهنگ و سنجشی مناسب است 
بسیار حائز اهمیت است. حتی کشورهای دیگر هم می توانند از 
ظرفیت این پایگاه برای پرتاب استفاده کنند چون در منطقه 
غرب آســیا این نقطه برای پرتاب منحصربه فرد و متعلق به 

ایران است.

وقتی صحبت از صنعت فضایی می شود شاید برای 
بسیاری از مردم منافع آن ملموس نباشد. چرا این قدر 
برای پیشرفت فضایی کشــور تلاش می شود و به چه درد 

زندگی مردم می خورد؟
چه در حال و چه در آینده، حکمرانی و اداره یک کشور بدون 
استفاده از داده های فضایی و اشراف اطلاعات از طریق فضا، 
شدنی نیســت. مثلا دوره تناوب حرکتی ماهواره دور زمین 
در ارتفاع حدود 500کیلومتر که ارتفاع مرسوم ماهواره های 
سنجشی است حدود 90تا100دقیقه است. این سرعت با هیچ 
وسیله نقلیه ای قابل قیاس نیســت. اگر ماهواره های مختلف 
در شیب ها و فواصل مختلف داشته باشــیم می شود در هر 
بازه چند ساعت یک بار از نقاط مدنظر داده برداری شود. مثلا 
در زمان زلزله یا سیل یا حادثه غیرمترقبه اشراف اطلاعاتی 
فقط از طریق این ماهواره ها با ســرعت بالا امکان پذیر است. 
ماهواره های سنجشی چه از نوع اپتیکی و چه از نوع راداری سار 
مدیریت را ساده می کنند. مثلا اغلب در هنگام سیل به دلیل 
هوای ابری امکان تصویربرداری توســط ماهواره سنجشی 
اپتیکی ممکن نیست، اگر ماهواره راداری سار داشته باشیم 
با سرعت خیلی بالا می شــود از میزان خسارات و خرابی ها و 
وضعیت موجود اطلاعات کسب کرد. این کار به خدمت رسانی 
دقیق و به موقع و اثربخش برای مــردم کمک قابل توجهی 
می کند. در بحث کشاورزی نیز داده های ماهواره ای، در پایش 
دوره های مختلف رشــد گیاه اطلاعات ارزشمندی در اختیار 
کشت و صنعت ها قرار می دهد که با اســتفاده از این داده ها، 
علاوه بر صرفه جویــی در نهاده های زراعــی و مصرف آب، 
می توان اقدامات پیشگیرانه انجام و از خسارت های کــــلان 

جلوگیری کرد. در زمینه محیط زیست نیز شناسایی کانون های 
گردوغبار یکی از کاربردهای مهم داده های ماهواره ای است. 
برآورد سطح زیرکشت، مدیریت کشت، مدیریت منابع آبی و 
مدیریت سطح دریاچه پشت سدها و غیره نیز همه به داده های 
ماهواره ای نیاز دارند. ماهواره های مخابراتی و ناوبری از سمت 
مردم بیشتر شناخته و استفاده می شوند. امروزه از ماهواره های 
ناوبری برای تامین داده های نرم افزارهای مسیریاب استفاده 
می شــوند. در آینده نزدیک پیش بینی می شود حمل ونقل 
کالا اغلب به صورت خودکار یا نیمه خودکار انجام شود. بدون 
داده های ناوبری فضایی این کار ممکن نیست. در مناطقی که 
امکان ارائه خدمات ارتباطی وجود ندارد از طریق ماهواره های 
مخابراتی این امر امکان پذیر است. این بروز و ظهور را ممکن 
است عامه مردم متوجه نشوند ولی این خدمات حاصل صنعت 

فضایی کشور است.

پرتاب ماهواره خیام نخستین پرتاب بین المللی ایران 
بود که با سایوز انجام شد و همین بحث داغی درباره 
ایرانی یا روســی بودن ماهواره خیام ایجــاد کرد؛ درباره 

همکاری فضایی روسیه و ایران توضیح می دهید؟
دقت ماهواره خیام یک متر است که دقتی منحصربه فرد است 
و این فناوری در اختیار برخی کشورهاست. در بازه زمانی که 
این قرارداد منعقد شد ما ماهواره با دقت یک متری نداشتیم. 
ایران درواقع زمانی سراغ قرارداد با کشورهای خارجی می رود 
که برای پروژه، تجهیزات مورد نیاز را در داخل نداشته و برای 
رفع نیاز در کشور به آن احتیاج داشته باشد. در مورد خیام هم 
همین اتفاق افتاد. یک طراحی ابتدایی متناسب با نیاز کشور 
انجام دادیم و به این جمع بندی رســیدیم که توانایی ساخت 
آن را در مدت کوتاه نداریم. بنابراین سراغ کشورهایی رفتیم 
که در زمان قرارداد صاحب توانمندی بودند و روسیه نیز این 
کار را قبول کرد. این ماهواره توسط یک شرکت معتبر روس 
با نظارت ایران و متخصصان کشور ساخته شد و دستاوردها 
و تجربیات زیادی برای صنعت سنجش از دور بومی و در کل، 
صنعت فضایی ایران داشته است. لازم به ذکر است که صنعت 
فضایی ایران به صورت بومی در حال رشد است که بسیار مهم و 
راهبردی است. بعد از پرتاب ماهواره خیام، همکاری ها با روسیه 
در حوزه فضایی توسعه پیدا کرده است؛ با این رویکرد که منجر 
به افزایش سرعت در توسعه صنعت فضایی بومی در جنبه های 

گوناگون شود.

در سال های گذشته شــرکت های دانش بنیان به 
صنعت فضایی ورود کردند تا اکوسیســتم فضایی 
کشور شکل جدی تری به خود بگیرد. به شکل خاص درباره 
منظومه شهید سلیمانی شرکت های دانش بنیان چه نقشی 

دارند؟
می توانم بگویم که پروژه منظومه شــهید ســلیمانی برای 
صنعت بخش خصوصی ما در حوزه فضایی یک پروژه بی بدیل 
است. ما معتقدیم صنعت فضایی بومی اگر بخواهد به مرحله 
تجاری سازی و صنعتی سازی  برســد و در دنیا نقش ایفا کند 
باید به بخش خصوصی اعتماد کنــد. دولت هم باید ظرفیتی 
را برای شکل گیری بخش خصوصی ایجاد کند. این توانمندی 
در این بخش به اندازه بخش دولتی وجود دارد، ضمن اینکه 
 به واسطه انعطاف پذیری بخش خصوصی و کمتر بودن قوانین 
دســت و پاگیر در انعقاد قراردادها و به کارگیری نیروهای 
انسانی نخبه کار بهتر پیش می رود. منظومه شهید سلیمانی 
چند ده ماهواره دارد که باید در مدار قرار بگیرد. ما بخش اول 
را سال گذشته شروع کرده ایم و امسال قرارداد آن منعقد و 
کار توسط بخش خصوصی شروع می شود. این منظومه مربوط 
به اینترنت اشیاست، یعنی داده های حسگرهای گوناگون از 
ســطح زمین جمع آوری و این داده ها از طریق ایستگاه های 
ارسال داده، به ماهواره یا ماهواره هایی که در دید ایستگاه قرار 
دارند، ارسال می شوند و سپس ماهواره هایی که این داده ها را 
دریافت کرده اند، آن را به یک یا چند ایستگاه مرکزی ارسال 
می کنند. با این فرایند می توان کار جمع آوری و ارسال داده ها 

از سراسر کشور را با سرعت بالا انجام داد.

این منظومه می تواند برای فراهــم کردن اینترنت 
ماهواره ای هم فعالیت کند؟ 

پهنای باند برای دریافت و انتقال داده این منظومه کم است و 
می تواند داده های با حجم کم مناسب با کاربری IOT را جابه جا 
کند. اما این منظومه می تواند پایه و بنیان پیشــرفت ما برای 
داشتن منظومه های ماهواره ای برای اینترنت ماهواره ای جهت 

پوشش نقاط دورافتاده شود.

در سال های اخیر کشورهای همسایه مثل عربستان و 
امارات فضانورد به فضا اعزام کرده اند. ترکیه هم برنامه 
مشــابهی اعلام کرده اســت. ایران برنامه ای برای اعزام 

فضانورد دارد؟
سرفصل علوم و اکتشافات فضایی که در برنامه 10ساله صنعت 
فضایی کشور آمده است، صرفا اختصاص به حوزه فضانوردی 
ندارد؛ بلکه فضانوردی جزئی از این سرفصل است. بحث زیست 
فضا، استفاده از منابع سایر سیارات و سیارک ها و اجرام فضایی، 
اقلیم، توسعه رصد اپتیکی و راداری و نجوم و... از سرفصل های 
علوم فضایی است که در برنامه وجود دارد. ما با جدیت حوزه 
زیست فضا را دنبال می کنیم و برنامه های اجرایی برای آن داریم 
ازجمله آموزش فضانورد. برنامه مدونی برای ساخت کپسول 
زیستی بومی داریم و در این مسیر از مشاوره های بین المللی 
برای توسعه کپسول زیستی مطابق با استانداردهای جهانی 
کمک می گیریم. سایر حوزه های اکتشــافات فضایی را هم 
پیگیری می کنیم. در برنامه ها اولویت بندی داریم ولی چیزی 
متوقف نمی شود. در آینده خبرهای خوبی در این رابطه به همت 

دانشمندان فضایی ایران خواهیم داشت.

همکاری بین المللی جدیدتری داریم؟
همکاری هــای بین المللی ما 2بخــش دارد؛ در بعضی 
ازکشورها برنامه داریم خدمات حوزه فضایی ارائه دهیم و در 
برخی دیگر خدمات می گیریم. ما دنبال کشورهایی هستیم که 
از خدمات ایران در حوزه صنعت فضایی استفاده کنند. بسیاری 
از کشورهای منطقه برای همکاری با ایران در حوزه های ایجاد 
اپراتورهای ماهواره ای، ساخت ماهواره و استفاده از خدمات 
ســنجش از دور مبتنی بر داده های ماهــواره ای ابراز علاقه 
کرده اند. در سال گذشته هم تفاهمنامه هایی با روسیه در حوزه 
پرتاب و همچنین توســعه صنعت ماهواره و زیرساخت های 

آزمایشگاهی امضا شد.

دریچهفضا

در طول یک سال گذشته در صنعت فضایی کشور چه 
گذشته و چه کارهایی صورت گرفته است؟

از شــاخص ترین اقدامات انجام شده در یک سال گذشته در 
حوزه سیاستگذاری و برنامه ریزی کلان فضایی، فعال سازی  
دبیرخانه شورای عالی فضا، شورای عالی فضایی و برگزاری 
جلسات تخصصی برای طرح ریزی برنامه 10ساله کشور بود. 
ماحصل فعال ســازی  این دبیرخانه، تهیه و تصویب برنامه 
10ساله فضایی کشور توسط شورای عالی فضا و ابلاغ آن توسط 
رئیس جمهور  به عنوان رئیس شورای عالی فضایی کشور بود. 
برنامه 10ساله فضایی کشور جزئیات متنوع و اهدافی دارد که 
قرار اســت در این بازه زمانی محقق شود. در حوزه های فنی 
هم اقدامات بسیار ارزشمندی انجام گرفت که جزئیات آن را 

توضیح خواهم داد.

این جزئیات شامل چه برنامه هایی است؟
حوزه های مختلف صنعت فضایی کشور اعم از طراحی 
و ساخت پرتابگر، ســاخت ماهواره و زیرساخت های توسعه 
پرتابگر و ماهواره و همچنین حوزه های مرتبط به بهره برداری 
از داده های فضایی و مباحث مرتبط با علوم و اکتشافات فضایی 
در این برنامه گنجانده شده است. اهداف کمی و عملیاتی نیز 
به طور شفاف مشخص شده است. اهداف برنامه 10ساله صنعت 
فضایی به تدریج و براساس میزان پیشرفت و تحقق بودجه به 
سمت جلو پیش می رود. از سال گذشته قراردادهای مختلفی 
نیز در این زمینه ها با بخش های مختلف دولتی و غیردولتی و 
خصوصی منعقد شده است. این موارد به بخش سیاستگذاری 

و اقدامات یک سال گذشته مربوط می شود.

پرتاب ماهواره ها در یک ســال گذشــته رشــد 
چشمگیری داشته است. می توانید آمار دقیق تری 

در این رابطه بگویید؟
در حوزه پرتاب، اتفاقات بسیار درخشانی طی یک سال گذشته 
افتاده است. پرتاب های بومی در بازه یک سال گذشته به همت 
متخصصان صنعت فضایی ایران افزایش داشته اند. ما 7پرتاب 
تحقیقاتی و عملیاتی از ابتدای دولت سیزدهم داشته ایم که 
به نوعی رکورد جدیدی محسوب می شود. به عنوان مثال، در 
پرتاب های عملیاتی، ماهواره سنجشی نور2 در اسفند1400 
با موفقیت در مدار قرار گرفت. یکی از پرتاب های شــاخص 
مربوط به ماهواره خیام بود که در مرداد ماه سال گذشته توسط 
پرتابگر سایوز انجام شد. تعدادی هم پرتاب های زیرمداری و 
آزمایشی داشتیم که هرکدام اهداف و دستاوردهای فنی خاص 
خودش را داشت. به طور مثال پرتاب زیرمداری بلوک انتقال 
مداری سامان و همچنین پرتاب های ماهواره برهای ذوالجناح 

و قائم صورت گرفت.

درباره جزئیات پروژه های انجام شده صنعت 
فضایی، از طراحی ســاخت ماهواره گفتید؛ 

دقیقا چه ماهواره هایی در دست طراحی است؟
در حوزه طراحی و ساخت ماهواره، پروژه های مختلفی 
از سال گذشته تعریف شده است. مهم ترین پروژه های 
ماهواره ای که سال گذشته به اتمام رسید و رونمایی 

شــد ماهواره طلوع3 بود که یک ماهواره سنجشی با 
دقت تصویربرداری 5متر سیاه وســفید و 10متر رنگی 

است. همچنین نمونه کیفی ماهواره ناهید2 هم که یک 
ماهواره مخابراتی است تحویل سازمان فضایی ایران شد. 

پروژه های دیگری هم در این زمینه داشــته ایم که به تدریج 
تکمیل شدند و به اتمام رســیدند. این پروژه ها تحقیقاتی 

بودند و چندان رسانه ای نشدند، مثل محموله تحقیقاتی که 
سال گذشته برای رســیدن به مدار GTO که مدار مهمی در 
صنعت فضایی به حساب می آید تکمیل و تحویل شد. آزمون 
زیرمداری بلوک انتقال مداری نیز یک عملیات موفقیت آمیز 
تحقیقاتی در سال گذشته بود و موارد دیگر در زمینه ساخت 

ریزماهواره های مختلف تحقیقاتی، سنجشی و غیره.

همانطور که گفتید پرتاب شاخص ما در سال گذشته 
ماهواره خیام بود که توجه بین المللی هم به آن جلب 
شد. اطلاعات جمع آوری شده توسط خیام چه کمک هایی 

به کشور کرد؟
ما بعد از پرتاب موفقیت آمیز ماهواره خیام، به یک 

منبع عظیم و ارزشــمند تامیــن داده و تصاویر 
ماهواره ای دســت پیدا کردیم. برخی داده های 
تصویری طیف هــای گوناگون به صورت رایگان 
قابل دسترسی هســتند اما داده های تصویری 

دقیق مزیت های بســیاری دارند که توســط 
ماهواره خیام قابل حصول اســت. داده ها و 

تصاویر ماهــواره ای منابع تخصصی 
مهمی هســتند و با انجــام کار 

حرفه ای و بعضا تحقیقاتی تبدیل 
به داده هایی بــا ارزش افزوده 
بالا برای کشــور می شــوند 
کــه در حوزه هــای مختلف 
مثل مدیریــت منابع زمین، 
خشکسالی و مدیریت آب، 
کشــاورزی، محیط زیست 
و گردوغبار و… اســتفاده 
گسترده ای دارند. مرحله 
تست های  و  کالیبراسیون 

در مدار این ماهواره در یک 
پروسه چندماهه پس از پرتاب 

انجام شد که از دستاوردهای مهم 
سال گذشــته بود و از اواخر سال 

گذشته در حال داده برداری از سطح 
کشور هستیم.

امسال از کدام پروژه هایی که 

سال گذشته شروع شده، بهره برداری می شود؟
پروژه های ماهواره ای مهمی مانند نمونــه پروازی ماهواره 
مخابراتی ناهیــد2، نمونه دوم ماهواره سنجشــی پارس1، 
ماهواره سنجشی ظفر2، نمونه پروازی کپسول زیستی، نمونه 
پروازی بلوک انتقال مداری و برخی ماهواره های تحقیقاتی 
دیگر امسال ان شاء الله به بهره برداری خواهند رسید. همچنین 
سال گذشــته چند کار بزرگ در بخش خصوصی پیگیری 
شد که امسال به امید خدا نخســتین ثمراتش را می بینیم. 
صنعت فضایی ایران بدون ورود بخش خصوصی نمی تواند به 
اهداف بزرگ خود برسد. خدا را شکر طی سال های گذشته 
بخش خصوصی تا حدی در این صنعت شــکل گرفته و ما در 
مرحله گذار از یک صنعت فضایی وابســته به دولت 
به صنعت فضایی مردمی و همه گیر هستیم. یکی 
از اهداف مهم دولت ســیزدهم که آن را دنبال 
می کنیم، این اســت که تا می توانیم حوزه های 
صنعت فضایی که قابلیت ارائه خدمات تجاری 
توســط مردم دارند را فعال کنیــم. این یعنی 
حضور بخش خصوصی و به تبع آن درآمدزایی و 
ساخت ماهواره. در گذشته بیشتر از 
بخش خصوصی صرفا در خدمات 
فضاپایه حوزه پایین دســت 
استفاده می شــد اما سال 
گذشــته مســیر ورود 
بخش خصوصی به صنعت 
بالادست فضایی کشور با 
علمی  معاونت  همکاری 
و برخــی نهاد های دیگر 

شروع و تسهیل شد.

مـهـم تـریـــن 
که  پروژه هایـی 
و  بخـش خــصـوصـی 
شرکت های دانش بنیان به 
آن ورود کرده انــد چه 

مواردی است؟
سال گذشــته 2 اقدام مهم 
شــروع شــد، یکی خرید 
تصاویر به صورت تضمینی از 
ماهواره های بومی که توســط 
بخش خصوصی قرار اســت به 
انجام برسد و دیگری منظومه IOT یا 
اینترنت اشیا مبتنی بر ریزماهواره ها، 
موسوم به منظومه شــهید سلیمانی. 
با فعال سازی  بخش های خصوصی در 
این حوزه تا حد خوبی پیش رفته ایم. 
قراردادهایی پایه ریزی شده اند، برخی 
امضا شــده اند و یا در آینده ای نزدیک 
به امضا می رســند. این اتفاق بزرگی 
در بخش خصوصی بــرای ورود به حوزه 
بالادستی صنعت فضایی کشور است. این 
مسیر را نیز با بیشتر شدن ماهواره ها با 
قوت ادامه می دهیم. در حوزه خدمات 
فضاپایه سنجش از دور نیز با همکاری 
وزارت جهادکشــاورزی در زمینــه 
برآورد ســطح زیرکشت محصولات 
کشاورزی و فعال سازی  بیش از پیش 

بخش خصوصی اقدامات گسترده ای شروع شده است.

درباره ماهواره های مخابراتی بومی توضیح می دهید؟
در حوزه ماهواره های مخابراتی یکی از پروژه های مهم ما 
ماهواره ناهید2 است که نمونه کیفی آن سال گذشته رونمایی 
شد و امســال باجدیت دنبال تحویل گیری نمونه پروازی آن 
هستیم تا به سازمان فضایی تحویل شود. گام بعدی ارتقای 
ماهواره ناهید2 است با نام ماهواره ناهید3. این ماهواره یکی 
از پلتفرم های مهم ماهواره ای است که امیدواریم به وسیله آن، 
یکی از گام های اصلی در رسیدن به منظومه های ارتفاع پایین 
ماهواره های مخابراتی را برداریم. مشــخصات فنی ناهید3 
طی جلسات متعدد و مطالعات مفصل از سال گذشته تقریبا 
به نقطه نهایی رسیده و امســال به پژوهشگاه فضایی ایران 
برای طراحی و ساخت ابلاغ شده است. در پژوهشگاه فضایی 
نیز گروه های تخصصی و فنی تشکیل شده و ماهواره در فاز 
طراحی قرار گرفته و طراحی مقدماتی آن در حال انجام است.

در میان ماهواره های در دســت طراحی و ساخت، 
ماهواره سنجشی هم داریم؟

بله، ماهواره طلوع3، یک ماهواره سنجشی است با دقتی که 
قبلا ذکر شد. کلاس بعدی طلوع4 است که دقت بالاتری دارد 
و می تواند تصاویری با حدود دقت 4متر را بگیرد و طراحی آن 
در حال انجام است. قرارداد ساخت این ماهواره با مجموعه 
صاایران بسته می شود تا بتوانیم منظومه ای از ماهواره های 
سنجشی در کلاس ها و دقت های مختلف داشته باشیم. درنظر 
داشته باشــید که این ماهواره ها در کنار ماهواره خیام قرار 
می گیرند و می توانند خدمات بسیار ارزشمندی را در حوزه 

سنجش از دور به کشور ارائه کنند.
درخصوص سری ماهواره های پارس هم از پارس1 پا را فراتر 
گذاشته ایم و به پارس2 رســیده ایم. این ماهواره به لحاظ 
مشخصات بالاتر از طلوع4 قرار دارد که کار تحقیق و توسعه 
آن در حال انجام است و قاعدتا بعد از طلوع4 تحویل می شود. 
طی سال های گذشته گام های اولیه امکان سنجی و طراحی 
مفهومی آن طی شــده بود و هم اکنون در حــال تکمیل و 
طراحی است. با این ماهواره ما نسبتا به کلاسی از ماهواره های 
حرفه ای تر با دقت 2متر سیاه وسفید و 5متر رنگی می رسیم. 
بنابراین در دنیــا در کلاس ماهواره هــای حرفه ای و به روز 
به حساب می آید. ماهواره ظفر2 هم به همت محققان صنعت 
فضایی و تمرکزی که مجموعه دانشگاه علم و صنعت و سازمان 
فضایی روی آن گذاشــتند رو به اتمام است و امسال آماده 

پرتاب می شود.

 چرا با وجود ماهواره خیام با دقت یک متر باز هم به 
ماهواره های دیگری نیاز داریم؟

 ماهواره های سنجشــی دقیق به تنهایی معمولا اســتفاده 
نمی شوند. ماهواره ها زمان بازدید مجدد دارند. یعنی نمی شود 
از یک نقطه در هر زمانی که می خواهیم تصویربرداری کنیم. 
بنابراین باید برای تصویربرداری از یک نقطه چند روز منتظر 
بمانیم تا ماهواره به آن نقطه خاص برســد و تصویربرداری 
کند. لذا این ماهواره ها معمولا به صورت منظومه ای استفاده 
می شــوند. نکته دیگر اینکــه معمولا برای پایش ســطح 
زمین توســط ماهواره ها، به قدرت تفکیک های متفاوت و 
رزولوشــن های مختلف نیاز داریم که هر کدام کاربردها و 
ویژگی های خود را دارند. از ایــن داده ها، کنار هم اطلاعاتی 
استخراج می شود که می توانند خیلی سریع در زمان کوتاهی 
ما را به هدف و اطلاعات مورد نظر آن نقطه برسانند. این تلفیق 

فضا، میدان حساس رقابت کشورها
 ایران در مسیر همکاری های

 بین المللی فضایی

فضا به محل رقابت جدید دولت ها تبدیل شــده است. ایالات 
متحده سال ها قدرت بلامنازع فضا بوده است و روسیه نیز چند 
سالی است از این رقابت بیرون افتاده اما چین به خوبی و باقدرت 
جای آن را گرفته است. آمریکا در یک مسابقه فضایی جدید با 
چین وارد شده است و البته نگران این است که پیروزی چین 
در این میدان می تواند منجر به ادعای این کشــور در مالکیت 
بخش های وسیعی از  ماه شود. پس از آنکه چین به دلیل اختلافات 
سیاسی آمریکا با چین، از ایستگاه فضایی بین المللی رانده شد، 
خیلی سریع روی پای خود ایستاد و اقدام به ایجاد یک ایستگاه 
فضایی منحصربه خود کرد. ســایر اقدامات فضایی چینی ها 
ازجمله برنامه سفر به  ماه هم نگرانی آمریکایی ها را بیشتر کرده 
است، تا جایی که بیل نلسون، مدیر ناسا، اعلام کرد که اگر چین 
بتواند زودتر از آمریکا خود را به  ماه برســاند، ممکن است که 

غنی ترین مناطق سطح ماه را محاصره کند.

تلاش چندجانبه
برنامه فضایی روبه رشد چین در اوایل ســال2023 منجر به ایجاد 
یک ایستگاه فضایی جدید شــد. بعد از این دستاورد، چینی ها خبر 
از پروژه خــود برای فرود روی  مــاه دادند. این در حالی اســت که 
ناسا روی ســری ماموریت های آرتمیس خود برای بازگشت به  ماه 
متمرکز است. ماموریت آرتمیس1 در  ماه نوامبر برای یک ماموریت 
26روزه برای گرفتن عکس از سطح  ماه پرتاب شد و ماموریت های 
آرتمیس های2و3 در حال پیشرفت به سمت فعالیت های بیشتر در 
 ماه هستند. ناسا همچنین روی سیاره مریخ نیز تمرکز کرده است، با 
این حال، مریخ نوردهای روباتیک متعددی را به این سیاره فرستاده 
تا اطلاعات مربوط به خاک، جو و مناطق فرود احتمالی سیاره را برای 
یک ماموریت سرنشین دار جمع آوری کند. سرمایه گذاری چین در 
پروازهای فضایی و سایر فناوری های موشــکی در بحبوحه رقابت 
تسلیحاتی مداوم با آمریکا و روسیه انجام می شود زیرا هر سه کشور 
در حال حاضر در حال توسعه سلاح های مافوق صوت هستند و در 

فضا نیز رقابت شدیدی دارند.

اروپا از قافله جا نماند
به گزارش همشــهری ، مقامات فضایی در اروپا نیــز در پی رقابت 
برای حضور قدرتمند در فضا، بودجــه 18.5میلیارد یورویی برای 
تامین هزینه مورد نیاز در فعالیت های آینده این قاره مقرر کردند. 
در دستور کار آنها ماموریت هایی به  ماه و مریخ، ماهواره هایی برای 
نظارت بر آب و هوا و رمزگذاری ارتباطات جهانی فهرست شده است. 
کشورهای عضو آژانس فضایی اروپا هر سه سال یک بار برای توافق 
بر ســر برنامه فعالیت و بودجه مورد نیاز برای تامین مالی آن گرد 
هم می آیند و مذاکرات جــدی ای را انجام می دهند. به عنوان مثال، 
کشورهایی مانند فرانســه، آلمان و ایتالیا علاقه خاصی به موشک 
دارند که هزینه ای معادل 3.2میلیارد یورو نیاز دارد. کشــورهایی 
مانند بریتانیــا به طور ســنتی، از بزرگ ترین حامیــان پروژه های 
مخابراتی با توجه به قدرت تولید آن در ماهواره هاي بزرگ هستند 
که بودجه ای معادل 2.4میلیارد می طلبد. بسیاری دیگر از کشورها 
هم تمایل دارند به ساخت فضاپیمای رصد زمین که 3میلیارد یورو 
نیاز دارد به آژانس فضایی اروپا کمک کنند. به همین ترتیب، برای 
مأموریت های اکتشافی انسانی و روباتیک نیز 2.9میلیارد یورو مورد 
نیاز است. دولت های اروپایی می دانند وقتی نوبت به رقابت فضایی 
می رسد، از رقبای بزرگ خود نباید عقب بمانند. آمریکا و چین بسیار 
بیشتر از اروپا در آژانس های فضایی خود سرمایه گذاری می کنند. اما 
مقامات اروپایی مطمئن هستند که سرمایه گذاری های خود را روی 
برنامه هایی متمرکز می کنند که قرار است بیشترین بازده اقتصادی 

را به همراه داشته باشد.

دست یابی به ماه
ماه به مقصدی برای تحول اقتصادی روی زمین تبدیل شده است. 
اگر ناسا 50سال پیش در مسیر چنین ماموریتی تک روی می کرد، 
امروز چین و روسیه نیز به عنوان رقیب در این مسیر قدم برمی دارند. 
بازگشت انسان به ماه یکی از جاه طلبانه ترین پروژه های ناسا ست و 
مدت هاست برای انجام آن در مراحل مختلف برنامه ریزی شده است. 
قصد ناسا این است که یک حضور پایدار در  ماه ایجاد کند تا پایگاه 
خود را برای اقتصاد فضایی که بین زمین،  ماه و حتی روزی مریخ قرار 
است  برقرار شود، بسازد. زمین بازی مسابقه فضایی امروزی بزرگ تر 
و مدل های رقابت متفاوت است. کل هدف اکتشاف فضا در حال تغییر 
است زیرا کشورها پتانسیل آن را برای فرصت های اقتصادی بلندمدت 
تشــخیص داده اند. به این ترتیب، ماموریت آرتمیس ها دوره کاملا 
جدیدی باز خواهد کرد؛ دوره ای که تحت مجموعه قوانین جدیدی 

عمل خواهد کرد. 

تحریم های ظالمانه سال های گذشته باعث شــد که ایران نتواند با 
کشورهای صاحب دانش و فناوری فضایی همکاری کند. این در حالی 
بود که ایران در سال1384 توانسته بود نخستین ماهواره خود را با 
نام »سینا یک« با کمک روسیه به فضا پرتاب کند. این ماهواره روز 
پنجشنبه 6 آبان سال1384، سوار بر ماهواره بر کاسموس3 روسی 
به فضا پرتاب شد و با موفقیت در مدار اختصاصی ایران قرار داده شد. 

محل پرتاب هم پایگاه فضایی پلستسک در روسیه بود.
همکاری شکل گرفته با روسیه به این شکل بود که وزارت علوم در آن 
زمان سفارش طراحی و ساخت این ماهواره را به شرکت پالیوت که 
در شهر امُسک روسیه مستقر است، داد. اما اتفاق ناخوشایند این بود 
که از قول رئیس جمهور وقت اعلام شد کشورهای مشارکت کننده 
در ساخت و پرتاب »سینا یک« اعلام کردند که این ماهواره مفقود 

شده است.
پس از آن، تحریم ها روزبه روز تشدید شد و ایران امکان همکاری با 
کشورهای دیگر را از دست داد. همین موضوع باعث شد که 2اتفاق 
برای فناوری فضایی کشور رخ دهد که البته می توان آن را 2 روی یک 
سکه دانست. اگرچه ایران از بسیاری از امکانات موجود که در اختیار 
همه کشورها قرار داشت محروم شد، اما از سوی دیگر، دانشمندان 
ایرانی با تکیه به خود توانستند این فناوری را در بسیاری از حوزه های 

مرتبط بومی سازی کنند.
چندین ماهواره و ماهواره بر در طول این ســال ها ساخته شده که 
اگرچه به خاطر روش های آزمون و خطا با هزینه هایی همراه بوده، اما 
توانمندی و قابلیت های دانشمندان ایرانی را به رخ دنیا کشیده است.

در طول این مدت، همچنین کشــور توانســت پایگاه های فضایی 
»امام خمینی)ره( سمنان«، »پایگاه فضایی قم«، »مرکز فضایی البرز« 

و »پایگاه فضایی چابهار« را راه اندازی کند.
به گزارش همشهری، سال ها از همکاری نکردن کشورهای صاحب 
دانش و فناوری فضایی با ایران گذشــت تا اینکه حدود یک ســال 
پیش و در صبح یک روز داغ تابســتانی )18مرداد1401( ماهواره 
ایرانی »خیام« طی یک همکاری مشترک با کشور روسیه، از پایگاه 
بایکونور قزاقستان و به وســیله ماهواره بر سایوز با موفقیت به مدار 

500کیلومتری زمین پرتاب شد.
این همکاری، باعث حرف و حدیث های بسیاری در سطح بین الملل 
شــد، اما به هر حال، از آنجا کــه وزن این ماهواره زیــاد بود، ایران 
برای اینکه ریســک ناکامی را به جان نخرد، به ناچار »خیام« را که 
ماهواره ای سنجشی و با دقت بالای تصویربرداری بود، با ماهواره بر 

سایوز در مدار قرار داد.
نمی توان انکار کرد که همکاری با روســیه باعث پیشــرفت قابل 
توجهی در فناوری فضایی ایران شده است. روسیه همیشه به عنوان 
بزرگ ترین رقیب آمریکا در فناوری فضایی مطرح بوده و اســتفاده 
از تجارب روســیه برای ایران حائز اهمیت بوده اســت. بسیاری از 
کشــورهای دیگر هم از دانش و تجربه روسیه در این حوزه استفاده 
کردند و بدیهی است که ما هم باید در همین مسیر گام  برمی داشتیم.
این در حالی است که اکنون چین هم تبدیل به یکی از قدرت های 
فناوری فضایی در دنیا شده است. ایستگاه فضایی اختصاصی چین 
با نام »تیانگونگ« که در مدار 340 تــا 450کیلومتری زمین قرار 
دارد نشــانه ای از توانایی چین در این حوزه است. این کشور حتی 
در برنامه فرســتادن فضانورد اکنون در حال رقابت با آمریکاست؛ 
بنابراین به دلیل روابط دوستانه ایران و چین، عجیب نخواهد بود که 
ما بخواهیم از دانش و تجربه چشم بادامی ها در فناوری فضایی بهره 
ببریم. برنامه 25ساله همکاری مشترک 2 کشور می تواند مقدمات 

پیشرفت ایران در فناوری فضایی را فراهم کند.
اگرچه در این برنامه مشترک به طور مستقیم نامی از فناوری فضایی 
نیامده است، اما در بند چهارم با عنوان زمینه های همکاری بخش 
»همکاری های گردشــگری، علمی - آکادمیــک، فناوری و تبادل 
تجارب در آموزش نیروی انســانی، ریشــه کن کردن فقر و بهبود 
وضعیت معیشت مردم در مناطق کمتر توسعه یافته« دیده می شود 
که انتقال دانش و فناوری فضایــی می تواند ذیل همین بخش قرار 
بگیرد. همکاری مشترک بین کشورها در حوزه های مختلف، امری 
رایج به شمار می آید. این موضوع به ویژه در حوزه هایی که ذیل عنوان 
»لبه تکنولوژی« طبقه بندی می شوند، بیشــتر دیده می شود. لبه 
تکنولوژی عموما به پیشــرفته ترین تکنولوژی ها و ابزارهایی گفته 
می شود که تنها در اختیار تعداد محدودی از کشورهاست و به نوعی 
می توان آنها را فناوری های استراتژیک تلقی کرد. حوزه های هوش 
مصنوعی، انرژی هسته ای و فناوری فضایی در شمار همین عنوان قرار 
می گیرد. درصورتی که تحریم ها مانع ایران در همکاری با کشورهای 
مطرح در زمینه فناوری فضایی نمی شد، ایران اکنون در رتبه های 

بالاتری نسبت به آنچه اکنون قرار دارد، جای می گرفت.
با این اوصاف، می توان امیــدوار بود که ایــران در آینده نزدیک با 
همکاری های جدیدی که شکل می گیرد، به ویژه همکاری با چین، 
بتواند رتبه نهم جهانی خود را ارتقا دهد. پیشــرفت ایران در حوزه 
فناوری فضایی نه تنها به اقتصاد کلان کشــور کمک می کند، بلکه 

اثرات و ثمرات آن در زندگی روزمره مردم روزبه روز بیشتر می شود.

به گزارش همشهری صنعت فضایی ایران طی سال های گذشته همیشه خبرساز 
بوده است. در حالی که کشــور ما به خاطر تحریم های بین المللی در سال های 
گذشته امکان همکاری بین المللی را نداشته دانشمندان ایرانی در تمامی حوزه ها 
خودشان همه چیز را از صفر ساختند. حسن سالاریه،رئیس سازمان فضایی 

ایران در گفت و گویی اختصاصی با همشهری می گوید که اکنون با طرح ریزی برنامه 10 ساله فضایی،ایران خیز جدیدی در این حوزه 
برداشته است. به گفته سالاریه ایران بعد از پرتاب موفقیت آمیز ماهواره خیام، به یک منبع عظیم و ارزشمند تامین داده و به 

تصاویر ماهواره ای دست پیدا کرد و اکنون 2 ماهواره دیگر در انتظار پرتاب تا پایان سال جاری قرار دارند. علاوه بر این برای 
اولین بار پای شرکت های خصوصی به صنعت فضایی کشور باز شده است و در طرح راهبردی منظومه ماهواره ای ایران 

قرار است دانش بنیان ها نقشی مهم ایفا کنند. رئیس سازمان فضایی تاکید دارد که مردم باید با منافع صنعت فضایی 
برای زندگی شان آشنا شوند و باید همه بدانند که نمی توان آینده را بدون اطلاعات حیاتی ماهواره ای ساخت. 

به گفته سالاریه ساخت پرتابگر اکنون اولویت اصلی فضایی ایران است اما برنامه های دیگری از جمله 
آموزش فضانورد و  برنامه ساخت کپسول زیستی بومی با مشاوره های بین المللی پیگیری 

می شود.  او در حالی که ماکت »خیام« روی میز گفت و گو قرار دارد می گوید: 
وقتی پرتابگرهای ما به قابلیت اعتماد بالا برســد به فرستادن 

فضانورد فکر می کنیم.

پروژه منظومه شهید سلیمانی برای 
صنعت خصوصی ما در حوزه فضایی یک 
پروژه بی بدیل است. ما معتقدیم صنعت 

فضایی بومی اگر بخواهد به مرحله 
تجاری سازی و صنعتی سازی  برسد و در 

دنیا نقش ایفا کند، باید به بخش خصوصی 
اعتماد کند

ماهواره های مرســوم سنجشی اپتیکی 
محدودیت هایی ازجملــه تأثیرپذیری از 
وضعیت آب وهوایی دارند و تصویربرداری 
آنها می تواند در شــرایط جوی نامساعد 
مختل شــود. با بلوغ صنعــت فضایی در 
کشور، ما به ســمت ماهواره راداری سار 
بومی خیز برداشــته ایم. کارهای مقدماتی 
و مطالعات اولیه و مشــخصات فنی آنها در 
سال های گذشته انجام شد و امسال پروژه 
را به مرحله ای رسانده ایم که می شود آن را 
رسما شروع کرد و کار طراحی و ساخت را 
آغاز کنیم. این ماهواره، کشور را به یکی از 
پیشرفته ترین ابزارهای رصد که فارغ از هر 
شرایط جوی می تواند سطح زمین را پایش 
کند مجهز می کند. در دنیــا ماهواره های 
راداری سنجشــی را در بســیاری موارد 
به عنوان پشــتیبان ماهواره های اپتیکی 
سنجشی درنظر می گیرند و سطح تکنولوژی 
آنها بسیار بالاســت و در کنار ماهواره های 
سنجشی اپتیکی می توانند طیف وسیعی 
از داده های فضایی را در ســنجش از دور 

فراهم کنند.

حرکت ایران به سمت  
ماهواره های راداری 

سی
عبا

اد 
رش
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مش
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س ه
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گفت وگو
محمد کرباسی، دبیر گروه دانش و فناوری

زهرا خلجی، روزنامه نگار

بحث زیست فضا، استفاده از منابع 
سایر سیارات و سیارک و اجرام فضایی، 

اقلیم شناسی در فضا و توسعه نجوم ؛ اینها 
از سرفصل های علوم فضایی است که ما با 
جدیت حوزه  زیست فضا را دنبال می کنیم و 
برنامه هایی داریم ازجمله آموزش فضانورد


